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رئیس جمهور گفت: حفظ محیط زیست نباید تحت 
تاثیر مسائل سیاسی باشد اگر اینطور شود و تحت 
تاثیر تعارفات دیپلماتیک قــرار گیرد ره به جایی 

نمی برد.
حجت الاسلام سید ابراهیم رئیسی در اجلاس بین المللی مقابله 
با توفان های ماسه و گرد و غبار با بیان اینکه دغدغه محیط زیست 
یک دغدغه عمومی است، گفت: توفان شن و ماسه و خطراتی 
که برای امنیت غذایی و جان انسان و برای محیط زیست وجود 
دارد همه کشورها و دغدغه مندان را به همفکری، هم اندیشی و 
همکاری برای حفظ محیط زیست وا می دارد.رئیس جمهور ادامه 
داد: آنچه در مورد پدیده گرد و غبار و حفط محیط زیســت لازم 
است همه بدانیم آن است که خداوند متعال قانونی را در طبیعت 
قرار داده است؛ ضمن اینکه بشر از طبیعت بهره برداری می کند، 
نباید در طبیعت قانون شــکنی کند اگر قانون در محیط زیست 
شکسته شد، خطرتش برای همه موجودات است. وی با اشاره 
به این که هم شناخت قوانین در طبیعت مهم است هم احترام بر 
طبیعت، عنوان کرد: همه دولت ها و سازمان ها خود را برای کشف 
و احترام به این قوانین باید موظف بدانند. پدیده گرد و غبار از کجا 
می آید؟ از خشکسالی و کمبود نزولات آسمانی است. آیا می توان 
برای جلوگیری از گسترش خشکسالی فکری کرد؟ حتما می شود. 
مدیریت منابع آبی و مصرف بسیار مهم است. یکی از علل پدیده 

گرد و غبار استفاده غیرصحیح و ناعادلانه از منابع آبی است.
رئیسی اظهار داشت: توسعه یافتگی بدون توجه به آلاینده ها کار 
کشورهای توسعه یافته صنعتی است که به ابزار نظامی خود بدون 

توجه به محیط زیست فکر می کنند. کشورهای توسعه یافته و 
کشورهایی که فقط خودشان و منافع خودشان را می بییند، دریا و 
خشکی و هوا و فضا و آب را تهدید می کنند از بین بردن محیط 
زیست یکی از علل افزایش گرد و غبار و توفان ها است. راهکار 
چیست؟ راهکار همفکری و هم گرایی در این درد مشترک و پیدا 
کردن درمان های مشترک است.وی تاکید کرد: قطعنامه هایی از 
طرف ســازمان ملل برای حفظ محیط زیست صادر شده است. 
سازمان های منطقه ای اقداماتی کرده اند نسبت به این باید قدردان 
بود اما چقدر کشورهای توسعه یافته به قطعنامه های سازمان ملل 

توجه کرده اند؟ گله ما این است که برای قطعنامه های سازمان ملل 
باید توجه وجود داشته باشد. از نکاتی که باید فکری برایش باشد، 
ضمانت اجرا است که فقط با پشتوانه قدرت و پول، افرادی نتواند 
قطعنامه ها و تصمیماتی که به نفع مردم جهان است را نقض کنند.
رئیس جمهور گفت: حضور قریب به ۳۰ کشور و ۱۵ سازمان 
منطقه ای در این نشست نشان دهنده احساس مشترک از ناحیه 
کشورها برای حفظ محیط زیست است. من نسبت به این احساس 
تقدیر و تشکر دارم احســاس خوبی است که همه شما را گرد 
هم آورده اســت برای کار در مورد محیط زیست این همگرایی 

باعث می شود کشورهای توسعه یافته هم بدانند که نباید فقط به 
مسائل اقتصادی نگاه کنند بلکه باید به مسائل مشترک بشریت 
نگاه کنند. منافع مردم و حفظ محیط زیست امر قابل توجهی 
است. حفظ محیط زیست هم نباید تحت تاثیر مسائل سیاسی 
باشد اگر اینطور شود و تحت تاثیر تعارفات دیپلماتیک قرار گیرد 
ره به جایی نمی برد.به گزارش ایلنا، وی افزود: تعارفات سیاسی 
و دیپلماتیک باید جای خود باشد، این موضوع حقوق بشری و 
خارج از تعارفات اســت که باید برای آن اندیشه و عمل کرد و 
در مرحلــه اقدام بدون وقفه کار را دنبال کرد. در قانون ایران هر 
گونه توسعه یافتگی فرع بر حفظ محیط زیست در نظر گرفته شده 
است لذا توسعه آری، به خطر انداختن محیط زیست هرگز. این 
در قانون اساسی ما به رسمیت شناخته شده و همواره مورد تایید 
فعالان اقتصادی و کارآفرینان قرار داشته است. البته هم توسعه 
باید صورت گیرد و هم محیط زیست به خطر نیفتد.رئیس جمهور 
با اشاره به اینکه موضوع محیط زیست مربوط به یک اقلیم و یک 
کشور نیست و همه باید به آن توجه کنند، گفت: پیشنهاد من نگاه 
مشترک به دور از شائبه های سیاسی و دیپلماسی متعارف است. به 
مشکل مشترک فکر شود و راهکارهایی اندیشیده شود. استفاده از 
مراکز علمی و تحقیقاتی تاثیرگذار است مراکز ما در این خصوص 
صاحب نظر هستند و کار کرده اند. حاضریم در این رابطه تجربیات 

و دریافت های علمی خود را به اشتراک بگذاریم.
وی ادامه داد: نکته دوم اینکه کار اجرایی به پشــتیبانی مالی 
نیاز دارد کشورهای این حوزه می توانند صندوقی برای پشتیبانی 
اقدامات اجرایی تاسیس کنند تا کارها به دلیل مسائل مالی دچار 

وقفه نشود. پشتوانه خوبی هم برای اجرای تصمیات محیط زیستی 
و مقابله با گرد و غبار و توفان ها باشد.

رئیســی با اشاره به اینکه هر اقدامی نیازمند پیوست فرهنگی 
و رســانه ای است، خاطرنشــان کرد: همه باید همکاری کنند 
فرهنگ ســازی در این رابطه مهم اســت. مردم و جوامع همه 
کشورها باید بدانند هر توسعه ای فرع بر محیط زیست است و در 
استفاده از منابع آبی باید مدیریت صورت گیرد. در مناسبات جهانی 
یکجانبه گرایی به محیط زیست ضربه می زند نگاه ناعادلانه در 
مناسبات جهانی حفظ محیط زیست را به خطر می اندازد برای 
حفظ محیط زیست باید کار ترویجی و تبیینی کرد. به نظرم با 
کارهای خوبی که تاکنون انجام شــده به خصوص در نشست 
تیرماه و شرکت خوب ســازمان ها و کشورها در این نشست و 
همکاری آنها خصوصا در رابطه با اعلام همکاری سازمان ملل 
با قید اینکه کارها متوقف به قدرت ها و ثروت ها نشود و به عنوان 
ضرورت زیســت محیطی و حفظ اقلیم ها تلاش شود می تواند 
مفید و موثر باشد. رئیس جمهور تاکید گرد: امیدوارم هم اندیشی 
و اقداماتی که انجام می شــود موجب حفظ محیط زیست شود 
برای مناطق ما و جهان امیدوارم این نشست منشا برکاتی برای 
حفظ محیط زیست باشد و موضوع با اهمیت محیط زیست به 
کشورهای توسعه یافته اجازه ندهد آن را به خطر بیندازند و از منابع 
آبی درســت بهره برداری شود و افراد با خواسته های شخصی و 
اقلیمی خود قانون شــکنی نکنند. از همکارانم برای برگزاری 
این جلســه تشــکر می کنم امیدوارم این نشست بتواند منشا 

تصمیم گیری خوبی برای حفظ محیط زیست باشد.

رئیسی در اجلاس بین المللی مقابله با توفان های ماسه و گرد و غبار:

حفظ محیط زیست نباید تحت تاثیر مسائل سیاسی و تعارفات دیپلماتیک قرار گیرد  رد مصوبه شفافیت قوا
 از سوی مجمع قابل پیش بینی بود

یک نماینده مجلس گفت: مجلس به عنوان نهادی که تماماً متعلق مردم است 
باید شفافیت را از خودش شروع می کرد و موکول کردن شفافیت در خودش 
به این که بقیه قوا هم باید شفاف باشند تا من هم شفاف باشم امرخطایی بود.

احمدعیلرضا بیگی درباره این که هیأت عالــی نظارت بر حســن اجرای سیاســت های کلی 
نظام ســه مصوبه مجلس درباره »شــفافیت قوای سه گانه، دســتگاه های اجرایی و ســایر 
نهادها« »ســاماندهی کارکنان دولــت« و »مصوبه قیر رایگان« را رد کرده است، گفت: در 
خصوص شــفافیت قابل پیش بینی بود و لزوماً این کار باید از مجلس شروع شود و تعمیم و 
گسترش آن به بقیه ارکان نظام حتما می توانست پیامدها و موانعی را در پی داشته باشد که این 
اتفاق افتاد. یعنی مجلس به عنوان نهادی که تماماً متعلق مردم است، باید شفافیت را از خودش 
شــروع می کرد و موکول کردن شفافیت در خودش به اینکه بقیه قوا هم باید شفاف باشند تا 
من هم شفاف باشم، امر خطایی بود.این نماینده مجلس خاطرنشان کرد: هنگامی که ۳ سال 
پیش این موضوع را مطرح کردند، پیش بینی کردم این موضوع به نتیجه نخواهد رسید ضمن 
این که مجمع تشخیص مصلحت دارد از کیان خودش دفاع می کند زیرا دارای قانون خاص 
برای خودش اســت، دارای اساس نامه و آئین نامه داخلی است که خودش اختیار تصویبش را 

برعهده دارد.
وی در گفت وگو با ایلنا، خاطرنشــان کرد: لذا من فکر می کنم چه بســا دوستانی که چنین 
موضوعی را مطرح کردند، عواقب و تبعات این مصوبه را می دانستند و لاجرم باید بپذیرند در 
قانون شفافیت بخش هایی که مربوط به مابقی قوا وجود دارد، باید اصلاح شود تا این موضوع 
به سرانجام برسد. چراکه شفافیت از مطالبات مردم از ابتدای مجلس یازدهم بوده و مجلس هم 
همین قول را داده بود اما عملًا به ماه های پایانی کار مجلس یازدهم می رسیم بدون این که در 

این خصوص دستاوردی وجود داشته باشد 
نماینده تبریز در مجلس ادامه داد: ساماندهی کارکنان دولت با هدف تعمیم عدالت مطرح شد 
که دولت هم نسبت به این موضوع مدعی اســت و وعده اش را آقای رئیس جمهور به مردم 
و کارکنان دســتگاه ها داده است و همه این بیان ایشان را به خاطر داریم که فرمودند »چطور 
می شود در یک اتاق و مجموعه ای ۵ نفر یک نوع کار را انجام می دهند اما دریافتی و قراردادهای 
استخدامی متفاوت دارند و باید به این موضوع خاتمه داده شود« اما عملًا بیشترین سنگ اندازی را 
در این مسیر خود دولت انجام داده است و ما هم در جریان بودیم سازمان امور اداری استخدامی 
و همچنین سازمان برنامه و بودجه به واسطه تبعات مالی که اجرای این طرح می توانست به 
دنبال داشته باشد رضایت نمی دادند. ضمن اینکه دولت خودش هم لایحه ای نمی آورد، چراکه 
اگر لایحه ای بیاورد آن لایحه متضمن تامین منابع لازم برای اجرا است.وی یادآور شد: در مورد 
رتبه بندی معلمان حتما به خاطر دارید، قانون و مصوبه رتبه بندی ابلاغ و تصویب شده بود اما 
اواخر سال گذشته دولت تازه آن را محاسبه کرد به نظر می آمد از عهده تامین منابعش برنخواهد 
آمد و بعد هم موضوعاتی به بار آمد که نتیجه اش اســتعفای وزیر آموزش و پرورش و رئیس 

سازمان برنامه و بودجه شد. 
علیرضابیگی بیان کرد: در حال حاضر دولت با تنگناهای مالی قابل توجهی مواجه است و به 
نظر می آید مجمع تشخیص مصلحت هم ملاحظه فقدان منابع لازم برای اجرای این طرح را 
می کند و تا زمانی که دولت آن را تبدیل به لایحه نکند، بعید می دانم از گذر مجمع تشخیص 
مصلحت و یا هیات عالی نظارت بتوان عبور داد. مگر اینکه در برنامه توسعه هفتم پیش بینی لازم 
برای سال پیش رو صورت گیرد تا دولت هم بتواند پیش بینی لازم را برای منابعش انجام دهد و 

در مقابل کار انجام شده قرار گیرد. 
وی در مورد رد مصوبه »قیر رایگان«  بیان کرد: قیر رایگان محصول اقتصاد غیرآشکار ماست. 
اقتصاد ما غیرواقعی است. قیمت ها غیرواقعی است و در حال حاضر هم به سمت تغییر قیمت 
قابل توجه در فرآوردهای پتروشیمی و نفتی پیش می رویم طبیعتا موضوع قیر رایگان حتما مورد 

مخالفت دولت است به واسطه این موضوع هم ممکن است فساد مالی به وجود بیاید.
این نماینده مجلس گفت: من جزء کسانی بودم که در مورد این موضوع حرف داشتم دوستان 
معتقد بودند اگر آبادانی قرار است صورت گیرد از رهگذر همین قیر رایگان است، اما این اقتصاد 
غیرواقعی حتما پیامدها و توالی فسادی را  در پی دارد. بنابراین باید بپذیریم مخالفت شورای 

نگهبان در این خصوص قابل پیش بینی بوده است.

خیالتان راحت، قیمت طلا بالا نمی رود 
یک فعال بازار طلا در پیش بینی از تغییرات قیمت طلا در هفته جاری گفت: با توجه به 
تغییرات انس جهانی، نرخ ارز و عرضه و تقاضا نوسان ۱ تا ۳ درصدی داشته باشیم 

که طبیعی است اما افزایش قیمت در بازار نخواهیم داشت.
رییس اتحادیه طلا و جواهر تهران از احتمال ادامه شرایط رکود در بازار طلا تا پایان ماه صفر خبر داد 
و اظهار کرد: در این هفته نوسان قیمتی نداریم ممکن است با توجه به تغییرات انس جهانی، نرخ ارز و 
عرضه و تقاضا نوسان ۱ تا ۳ درصدی داشته باشیم که طبیعی است اما افزایش قیمت در بازار نخواهیم 
داشت بنابراین مردم منتظر تغییر نباشند و هر زمان که نیاز داشتند مبادلات خود را در بازار طلا انجام دهند.

سامانه انتقال سهام عدالت به وراث آماده شد
انتقال سهام عدالت متوفیان به وراث موضوعی است که رئیس سازمان بورس به 
تازگی از تعیین تکلیف سامانه انتقال سهام عدالت به وراث تا اواخر شهریور خبر داده 

است انتقالی که بسیاری چشم انتظار آن هستند.
به گزارش بازار، سامانه انتقال سهام عدالت متوفیان به وراث موضوعی که هر سال به شکل مکرر وعده 
عملیاتی شدن آن داده می شود، اما هر بار به دلایلی بدون نتیجه به زمان دیگری موکول می شود.در ۶ 
اسفند ۱۴۰۰ باغستانی، مدیر عامل شرکت سپرده گذاری مرکزی گفته بود: برای انتقال قهری سهام 
عدالت به زیرساخت های متفاوتی نیاز است که به دلیل پیچیدگی های آن، قدری راه اندازی سامانه مربوطه 

طولانی شد که امیدواریم ظرف ۶ ماه آینده )شهریور ۱۴۰۱( به بهره برداری برسد.
سامانه ای که در شهریور ۱۴۰۱ هم آماده نشد. قائم مقام مدیر عامل شرکت سپرده گذاری مرکزی 
ابوترابی در ۳۰ مهر ۱۴۰۱ در این زمینه بیان کرد: در خصوص سامانه انتقال سهام عدالت به وراث باید 
گفت این سامانه دو بخش دارد. بخش اول که باید یک سری زیر ساخت ها در قسمت فناوری اطلاعات 
آماده می شد که همکاران من در شرکت سپرده گذاری در حال تلاش هستند. اما یک بخش دیگر از 
این پروژه خارج از حیطه اختیارات سپرده گذاری مرکزی است.او گفت: قوه قضائیه باید به سپرده گذاری 
یک سرویسی ارائه کند که در آن متوفیان را مشخص و اطلاعات را به ما دهد تا ما بتوانیم بر اساس 
گواهی انحصار وراثتی که قوه قضائیه اعلام می کند و زیر ساخت های سرویسی که به ما می دهند موارد 
را اجرایی کنیم. پیگیر این موضوع هستیم و این مورد یکی از خواسته های خود مسئولان بازار سرمایه و 
سپرده گذاری مرکزی است.همچنان که راه اندازی سامانه انتقال سهام عدالت به وراث بلاتکلیف بود، 
در ۱۲ بهمن ۱۴۰۱ محمد کاظمی فرد، رئیس مرکز آمار و فناوری اطلاعات قوه قضائیه درباره اطلاعات 
فردی متوفیان سهامدار سامانه سهام عدالت به صورت الکترونیکی مطرح کرد: سازمان ثبت احوال کشور 
این خدمت را ارائه می دهد و اطلاعات متوفیان را به صورت برخط در اختیار دارد.وی افزود: ما داده های 
خدمت انحصار ورثه را در اختیار سازمان بورس قرار داده ایم تا سهام عدالت متوفیان را به خانواده های 
آن ها منتقل کنند. این داده ها به صورت وب سرویس در اختیار سازمان بورس قرار گرفته و این سازمان 
می تواند در سامانه های خود استفاده کند.اما برخلاف گفته رئیس مرکز آمار و فناوری اطلاعات قوه قضائیه 
مبنی بر اعطای کامل اطلاعات فوت شدگان به سازمان بورس به علت انجام فرآیند انحصار وراثت به 
شکل دستی تحویل آمار فوت شدگان به طور کامل انجام نشده است که در همین رابطه باغستانی مدیر 
عامل شرکت سپرده گذاری مرکزی در گفت و گو با رسانه ملی گفت: فوتی ها از سال ۱۳۸۵ بودند از 
سال ۹۷ به قبل تنها عکس انحصار وراثت مبتنی بر سرویس به سازمان داده شده است و سال ۹۷ به بعد 
عملا تعداد متوفیان را کاور )پوشش( نمی کند.بر همین اساس برای سرعت بخشیدن به روند راه اندازی 
سامانه انتقال سهام متوفیان به وراث، سازمان بورس زیر ساخت فنی را مجدد تغییر داده و طرحی دیگر در 
شورای عالی بورس مطرح کرده است که در همین رابطه عشقی رئیس سازمان بورس می گوید: مصوب 
شد تقسیم بندی سهام عدالت بر مبنای گواهی انحصار وراثت از طریق شعب کارگزاری انجام شود.حالا 
بر مبنای این طرح جدید شرکت سپرده گذاری باید زیر ساختی برای شرکت های کارگزاری تهیه تا این 
شرکت ها اقدامات لازم و مشخص را انجام دهند.سامانه ای که رئیس سازمان بورس در خصوص زمان 
احتمالی عملیاتی شدن فرآیند آن در آخرین نشست خبری خود در اسفند ۱۴۰۱ مطرح کرده بود: این 
موضوع حداکثر تا ۲ الی ۳ ماه آینده قطعی می شود و این انتقال های قهری می تواند صورت گیرد.اما مجدد 
۳ ماه گذشت و یک فصل تمام شد، اما خبری از تعیین تکلیف سامانه انتقال سهام عدالت به وراث نبود. 
در آخرین پیگیری ها عشقی، رئیس سازمان بورس بیان کرد: بحث انتقال دارایی های وراث سهام عدالت 
و بحث سودهایی که بعد از فوت شخص در حساب های سپرده گذاری مرکزی مانده است به زودی 
تعیین تکلیف خواهد شد.او افزود: سامانه آماده شده و تلاش این است که تا آخر شهریور اعلام کنیم که 
به مرور وراث متوفیان با در دست داشتن مدارک لازم به شرکت های کارگزاری مراجعه کنند. همین طور 
مذاکراتی که با دفتر قضایی داشتیم که دفاتر الکترونیکی قضایی مجدد اعلام آمادگی کردند که به این 

فرآیند کمک کنند در نهایت به امید خدا از اواخر شهریور این فرآیند آغاز خواهد شد.

 فروش محصولات دخانی 
در فروشگاه های زنجیره ای ممنوع شد

اتاق اصناف ایران در اطلاعیه ای اعلام کرد: فروش و عرضه محصولات دخانی در 
فروشگاه های زنجیره ای و شبکه ای ممنوع شد.

به گزارش اقتصاد آنلاین؛ اتاق اصناف ایران در اطلاعیه ای برای واحدهای صنفی اعلام کرد: فروش 
و عرضه محصولات دخانی در فروشگاه های زنجیره ای و شبکه ای ممنوع شد.

در این اطلاعیه آمده است: با عنایت به اجرای برنامه پیشگیری و تشدید مبارزه با قاچاق کالاهای 
دخانی مصوب ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز و ابلاغیه معاون پیشگیری ستاد و وزیر بهداشت و 
ستاد صنایع دخانی وزارت صمت، واحدهای بازرسی و نظارت اتاق های اصناف با محوریت دانشگاه های 
علوم پزشکی و سایر دستگاه های مرتبط در چارچوب قانون نسبت به پایش و نظارت بر سطح عرضه 
با موضوع فروش و عرضه سیگار الکترونیکی، قلیان الکترونیکی، ویپ و محصولات گرم کننده تنباکو 
)IQOS( برخورد خواهند کرد و فروش تمامی محصولات دخانی در فروشــگاه های زنجیره ای و 

شبکه ای ممنوعیت دارد.

اخبار کوتاه 

نماینده بجنورد می گوید: اگر خیلی از 
افرادی که از فیلترشــکن ها استفاده 
می کنند، در ســال ۵۰۰ هزار تومان 
در ایــن بخش هزینه کنند، به رقمی 
تریلیاردی می رسیم. ما باید بدانیم این 

پول به جیب چه کسانی می رود.
محمد وحیــدی نماینده بجنــورد و عضو 
کمیســیون آموزش مجلس، یکی از منتقدان 
جدی بر عملکــرد وزارت ارتباطات و فناوری 

اطلاعات در دولت ســیزدهم اســت. در همین رابطه، سایت رویداد۲۴ با او 
گفت وگو کرده اســت که در ادامه مهمترین بخش هــای این مصاحبه را 
می خوانیــد: چندی پیش بنده در یکی از نطق های خود به وزارت ارتباطات 
تذکر دادم که در کشور، میلیون ها نفر در اینترنت برای استفاده روزمره شان، از 
فیلترشکن ها استفاده می کنند و در این بین، افراد زیادی هم کسب و کارشان بر 
این بستر است و تحت الشعاع شرایط نامساعد کنونی قرار گرفته است. استفاده 
مردم از فیلترشکن ها بسیار پررنگ شده است و اگر وزارت ارتباطات نتواند این 
فضا را کنترل کند، هزاران میلیارد تومان از جیب مردم به جیب کسانی می رود 
که اصلًا معلوم نیست وصل به چه افرادی هستند. متاسفانه از مسئولان هم، 

فردی یا افرادی پاسخگوی جابجایی این حجم کلان از پول ها نیستند.
وضعیت طوری است که انگار وزارت ارتباطات پشت افرادی 

است که فیلترشکن می فروشند
 این وضعیت کارت به کارت کردن پول ها به واسطه خرید فیلترشکن ها اگر 
بنا باشد ادامه داشه باشد، راهی جز پاسخگویی شفاف وزارت ارتباطات نیست. 
روند کنونی این طور به ذهن متبادر می کند که شاید وزارت ارتباطات پشت 

افرادی است که فیلترشکن می فروشند.
 استفاده از فیلترشــکن ها مخصوصاً برای نوجوانان و جوانان مضر است، 
چون خیلی از این افراد را به بخش های غیراخلاقی سوق می دهد. حال باید 
پرسید این چه مدیریتی است که برای مدیریت فضای مجازی، کاری کرده اند 
که نه تنها مردم به طور گسترده از تلگرام، واتس اپ، اینستاگرام و... استفاده 
می کنند که حتی به واسطه برخورداری از فیلترشکن ها به دیگر بخش های 
غیراخلاقی هم کشیده شده اند. چرا با وجود این چالش ها، افرادی که در راس 
وزارت ارتباطات و شــورای عالی فضای مجازی هستند، به این موضوعات 
فکر نمی کنند؟ در حال حاضر مردم می خواهند مسئولان صدایشان را بشنود 
و می توان از میــان راهکار های خود مردم، راهکار یا راهکار های منطقی را 
انتخاب کرد. بلاتکلیفی بدترین اتفاق برای مردم و نشان دهنده مدیریت ضعیت 
مسئولان است. الان افرادی که گوشی همراه آیفون ۱۴ خریدند، نمی توانند 
از آن استفاده کنند، چون آقایان یک گوشه نشستند و می گویند این گوشی ها 
رجیستر نشود. حال اگر فردا تکنولوژی به روزتری بیاید، مردم نمی دانند به خاطر 

این محدودیت ها می توانند به سمت آن بروند یا نه؟
 روزی از وزیر ارتباطات یک سوالی را پرسیدم و ایشان به من گفتند در حال 
حاضر خیلی از فیلترشکن ها مجانی هستند. در پاسخ به این اظهارنظر آقای 

وزیر باید بگویم اگر فیلترشکن مجانی هم باشد، 
در آن محیط، کلی تبلیغات صورت می گیرد که 
شاید مخالف جریان فرهنگی کشور باشد. مثلًا 
دعوت به مهاجرت دانشجویان که تبلیغات آن 
روی همین فیلترشکن های رایگان است و از 
این دست تبلیغات، واقعاً برای کشور نگران کننده 
است. در حال حاضر هیچ منطقی برای عملکرد 
وزارت ارتباطات و تصمیماتی که در این حوزه 
گرفته می شود، وجود ندارد و حتی آقای وزیر در 
بخش مدیریت های همراه اول یا بخش های فضای مجازی، مدیران قوی 
را هم به کار نگرفته اســت که هم تصمیمات درست بگیرند و هم نظارت 

دقیقی داشته باشند.
 اگر فروش فیلترشکن توسط خود وزارت ارتباطات

 انجام می شود، اعلام کنید
 اگر خیلی از افرادی که از فیلترشکن ها استفاده می کنند، در سال ۵۰۰ هزار 
تومان در این بخش هزینه کنند، به رقمی تریلیاردی می رسیم. ما باید بدانیم 
این پول به جیب چه کســانی می رود و اگر این افراد از خود وزارت ارتباطات 
هســتند، خب بدانیم که وزارتخانه از این راه در حال درآمدزایی است و اگر 
آن ها پشت صحنه نیستند، پاسخ منطقی به ما بدهند. اگر وزارت ارتباطات 
تلاش دارد که مردم را دعوت به اســتفاده از پلتفرم های ایرانی کند، باید آن 
یکی، دو پلتفرمی که با استقبال مردم روبرو شده را حمایت کند. قرار نیست 
کلی پلتفرم داخلی که مردم از آن ها اســتقبال نکردند و خدمات خوبی هم 
نمی دهند، از حمایت های دولتی بهره مند باشند. برخی مسئولان عالی رتبه در 
ایران از برخی بستر های فیلترشده مثل اینستاگرام و توییتر استفاده می کنند. اگر 
قرار است در بالاترین سطح تصمیم گرفته شود که این پلتفرم ها فیلتر شود، 
دیگر این فضا هم نباید برای مسئولان سفید باشد، ولی وزارت ارتباطات این 
فضای سفید را در اختیار برخی افراد گذاشته است و این رویکرد باعث شده 
مردم دچار چندگانگی شــوند. اگر این فضا ها غیرمجاز است باید برای همه 
افراد غیرمجاز باشد و مشخص نیست این افراد چگونه توسط وزارت ارتباطات 
گزینش شده اند.مجلس برای مقابله با این فضای مبهم، باید اطلاعات خود 
را دقیق و به روز کند و این موضوع بیشتر متوجه نمایندگان کمیسیون های 
تخصصی مثل کمیسیون فرهنگی است. نمایندگان باید میزان استفاده مردم از 
اینترنت، فضای مجازی، کسانی که در این بستر ها درآمدزایی می کنند و میزان 
بهره مندی افراد از فیلترشکن ها را بدانند که براساس این واقعیت ها تصمیم 

بگیرند یا با رویه های نادرست وزارت ارتباطات، مقابله کنند.
 آقای رئیسی در خصوص رفتار های گذشــته وزارت ارتباطات در فضای 
مجازی، چه پیش از اینکه رییس جمهور شوند و چه بعد از آن، انتقاد داشتند. 
حال باید به آقای رئیس جمهور گفت که وزیر ارتباطات باید سیاســت های 
ایشان را دنبال کند نه سیاست های خودش را در دستور کار قرار دهد. نمی شود 
وزیر برای گرفتن رای اعتماد از مجلس، قولی دهد و بعد کاری دیگر کند. همه 

وزرا باید پاسخگوی وعده های خود در ایام گرفتن رای اعتماد باشند.

رئیس فراکسیون مستقلین ولایی مجلس، 
گفت: اینطور به  نظر می رســد کــه دارند 
خالص سازی بیشتر و یکدست سازی بیشتری 
را دنبال می کنند، یعنی حلقه را تنگ تر می کنند 
و خلوص را بالا می برند. این سیاست شان 
است و هنوز هم قانع نیستند، البته خاصیت 
خالص سازی همین است، اگر موفق شوند 
همینطور هر دوره خالص سازی را شدیدتر 

می کنند، تا به »هیچ« برسند.
غلامرضا نوری قزلجه رئیس فراکسیون مستقلین ولایی مجلس یازدهم در واکنش 
به این مساله که »صحبت های اخیر رئیس جمهور به ویژه در نشست خبری ایشان و 
برخی دولتمردان در ابتدای سال سوم دولت این ذهنیت را در بخشی از افکار عمومی 
ایجاد کرده است که گویی دولت همچنان در فضای مناظره های انتخاباتی، بیان شعارها 
و تکرار مباحث عمل نشده طی دو سال گذشته به سر می برد و تاکنون دستاورد ملموسی 
نداشته است.«، گفت: خب، طبیعتا مسئولی که در این سطح می خواهد صحبت کند 
مانند رئیس جمهور لاجرم دو راه پیش رو دارد؛ یا باید عملکرد خود را توضیح دهد اگر 
عملکردی داشــته یا اینکه راه انتقاد از گذشته و انداختن همه تقصیرها و مشکلات 
گردن گذشــته را در پیش گیرد. اینکه ما در مدت اخیر علیرغم ورود به ســال سوم 
دولت بیشتر مشاهده می کنیم که می گویند »دولت قبل اینطور کرد«، »در گذشته 
اینطور بوده« و یا »دولت قبل باعث شد«؛ وقتی این ها خیلی تکرار می شود، دلیل بر 
این است که عملکرد قابل ارائه ای در این مدت وجود ندارد.وی ادامه داد: درخصوص 
عمل به برنامه ها و وعده ها نیز باید گفت در بحث برنامه که دولت می تواند خیلی راحت 
از زیر برنامه در برود، چون دولت تاکنون هیچ برنامه مشخصی ارائه نداده است. حتی 
در زمان رأی اعتماد هم من یادم می آید که دولت برنامه کلی ای ارائه نداد صرفاً یک 
چند صفحه ای را آوردند و یک کلیاتی می گفتند که این را بعدا می نشینیم و همفکری 
می کنیم و می آوریم که آن هم نشد؛ یعنی چیز مدونی ندارند و خیلی راحت می توانند 
زیر آن بزنند.عضو مجمع نمایندگان آذربایجان شرقی  در گفت وگو با ایلنا،تاکید کرد: 
تنها چیزی که وجود دارد و می توان نسبت به آن از دولت مطالبه کرد وعده ها است، 
وعده هایی که در رقابت های انتخاباتی و شروع به کار دولت به صورت شفاهی مطرح 
کرده بودند که ما یک سری کارها را بناست که انجام دهیم و قول داده بودند. مثلا در 
حوزه اقتصادی بحث رشد اقتصادی را وعده دادند که نشد و خیلی خوش بینانه بگوییم 

حدود یک سوم وعده ای که دادند را در دو سال گذشته محقق کردند. 
در بحث سرمایه گذاری در زیرساخت های اساسی مثل رفع ناترازی انرژی در حوزه 
برق و گاز روز به روز دارد وضعیت بدتر می شــود یعنی آن ســرمایه گذاری لازم هم 
صورت نگرفته و این ناترازی کماکان دارد خودش را با یک شکاف بیشتر و ملموس تر 

نشان می دهد. 
وی افزود: در بحث تورم و گرانی ها که این روزها در فضای مجازی فعالان فضای 
مجازی و افراد خوش ذوقی با طراحی عکس نوشته ها و ویدیوکلیپ ها این ها را یادآوری 
می کنند و منتشــر می کنند که در شروع دولت قیمت ها چه بوده و بعد از گذشت دو 
سال الان وضعیت چیســت و چند درصد تورم داریم. شما در موارد پروتئینی، مواد 
لبنی یا در بحث اجاره بها و قیمت مســکن یا خودرو الی ماشاءالله در هر حوزه ای که 

جزو مایحتاج زندگی مردم هستند مشاهده می کنید که 
تفاوت ها بسیار بسیار زیاد است و بعضاً بالای ۲۰۰ درصد 
و ۲۵۰ درصد اســت.نوری با اشاره به مذاکرات احیای 
برجام و لغو تحریم ها، عنوان کرد: در بحث روابط خارجی 
و احیاء برجام و مذاکرات، دولت وعده هایی داده بود، اواخر 
کار دولت قبل هم یک ســری اقداماتی صورت گرفت 
که مذاکرات متوقف شود تا دولت جدید بتواند این ها را 
به نتیجه برســاند و به عنوان دستاورد و برگ برنده در 
اختیار داشته باشد که متاسفانه تاکنون که وارد سال سوم 
دولت شده ایم، در این حوزه هم هنوز قدم قابل توجهی برداشته نشده است و من اینجا 
تاکید کنم که این آزادسازی اخیری که در بحث ۶ میلیارد دلار دارایی توقیفی در کره 
رقم خورده ارتباطی به احیاء برجام ندارد و این را نمی توان به عنوان احیاء برجام معرفی 
کرد. دولت وعده داده بود که در معیشت مردم گشایش ایجاد می کند و سفره مردم را 
به مذاکره گره نخواهیم زد؛ ولی می بینیم که این گره کماکان وجود دارد و وضعیت 
معیشــتی مردم و اقتصاد خانوارها نشان می دهد که در این حوزه جامعه با مشقت و 
مشــکلات مواجه هستند.وی اضافه کرد: در حوزه های مختلف برای مثال در حوزه 
محیط زیست و احیاء تالاب ها دولت وعده هایی داده بود که الان مشاهده می کنیم هم 
تالاب های مختلف از جمله تالاب قوری گل در شهرستان ما یا دریاچه ارومیه در مرحله 
نزدیک به خشک شدن است و در خصوص سایر مواردی که برای احیاء این ها وعده 

داده شده بود، اقداماتی صورت نگرفت.
رئیس فراکسیون مستقلین مجلس خاطرنشان کرد: این ها نشان می دهد که دولت 
نتوانسته آن وعده هایی را که داده محقق کند، چون وعده ها محقق نشده و کارنامه قابل 
قبول و مردم پسندی برای ارائه نیست، لاجرم می آیند گذشته را زیرسوال می برند که 
گذشته ها این کار را کردند و به اینجا رسیده است، خب الان دیگر بعد از سال سوم 
نمی شود از گذشته صحبت کرد. شما با علم بر این مشکلات آمدید و از صفر کار را 
شروع نکردید، بالاخره رئیس جمهور دولت سیزدهم پیش از آن رئیس یک قوه دیگر 
بوده و در جریان تمام مسائل کشور بوده و در آنها دخیل بوده و می دانسته که وضعیت 
به چه صورت است و با علم به این ها وارد صحنه شده است.وی خاطرنشان کرد: علت 
این نوع صحبت کردن دولتمردان بحران دستاورد است، در ابتدای دولت شاهد تکرار 
کلیدواژه »بانیان وضع موجود« از سوی دولتی ها بودیم، با گذشت دو سال از آغاز به کار 

دولت سیزدهم، امروز دولت کنونی بانی وضع موجود محسوب می شود.
نوری در واکنش به این مســاله که »یک تجربه دو ســاله از یکدست سازی داریم 
اما به نظر می رســد بخشی از دولتی ها از میزان همراهی و حمایت مجلس یازدهم 
راضی نیستند و تحرکات انتخاباتی شان نشان می دهد به دنبال مجلسی نزدیک تر و 
همراه تر هستند«، گفت: خب اکنون یک دوره این یکدست سازی در قدرت و اینکه 
دولت و مجلس و همه نهادهای حاکمیتی یکدست بشوند اتفاق افتاده است و باید از 
تجربه کنونی عبرت بگیرند. اما اینطور به  نظر می رسد که دارند خالص سازی بیشتر و 
یکدست سازی بیشتری را دنبال می کنند، یعنی حلقه را تنگ تر می کنند و خلوص را 
بالا می برند. این سیاست شان است و هنوز هم قانع نیستند، البته خاصیت خالص سازی 
همین است، اگر موفق شوند همینطور هر دوره خالص سازی را شدیدتر می کنند، تا به 

»هیچ« برسند.

 انگار وزارت ارتباطات پشت افرادی است
 که فیلترشکن می فروشند!

نماینده مجلس:

 هر دوره خالص سازی را شدیدتر می کنند
تا به »هیچ« برسند

رئیس فراکسیون مستقلین ولایی مجلس:

فرصت ۶ ماهه به روس ها برای ارائه نقشه راه آهن آستارا
معاون وزیر راه و شهرسازی اظهار داشت: به طرف روس ها فشار آورده ایم که نهایتا در 6 ماه اقدامات 
فنی برای پروژه راه آهن رشــت- آستارا را انجام و پیشنهادات طراحی خود را ارائه دهند، در ایران هم 
این پیشنهادات به تصویب برسد. بنابراین روس ها در بازه زمانی 6 ماهه باید هم براورد قیمتی و هم 

طراحی را ارائه دهند.
خیرالله خادمی، مدیرعامل شرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل و نقل در گفت وگو با ایلنا درباره آخرین اقدامات روس ها 
برای علمیاتی سازی پروژه راه آهن رشت- آستارا اظهار داشت: قرارداد اولیه راه آهن رشت- آستارا با روس ها منعقد شده و پس از 

آن روسیه درخواست فرصت مطالعاتی داشته تا برآورد ریالی برای اجرای پروژه ها را به ایران ارائه دهد.وی ادامه داد: مجری طرف 
روس برای این پروژه از مسیر بازدید داشته و اجرای پروژه در جریان است و مهلت زمانی برای تهیه نقشه به مجری طرف روس 
داده شده است.معاون وزیر راه و شهرسازی با اشاره به مدت زمان این مهلت داده شده، گفت: به طرف روس های فشار آورده ایم 
که نهایتا در ۶ ماه اقدامات فنی خود را انجام و پیشنهادات طراحی  خود را ارائه دهند در ایران هم این پیشنهادات به تصویب برسد. 
بنابراین روس ها در بازه زمانی ۶ ماهه باید هم براورد قیمتی و هم طراحی را ارائه دهند.  خادمی با بیان اینکه بر اینکه در مذاکرات 
با روسیه با مشکلی مواجه نشده ایم، تاکید کرد: ساخت پروژه بر عهده روس ها است و آذری ها در هیچ بخشی دخالت ندارند اما از 

آنجایی که بخشی از مسیر از آذربایجان می گذرد برای تردد نیاز است که آذری ها هم خط آهن خود را ارتقا دهند که این مذاکرات 
با آذربایجان در حال انجام است البته تا کنون اذربایجان تا حدی خطوط را ارتقا داده است و کشور آذربایجان با ایران همکاری 
دارد.  مدیرعامل شرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل و نقل خط افزود: خط آهن کشور آذربایجان تا نقطه صفر مرزی احداث 
شده و طبق توافقات تردد در داخل بار انداز در حال انجام است و خط ریلی آذربایجان ساخته شده و ایران باید خط رشت – آستارا 
تکمیل کند.وی درباره تفاوت خط ریلی ایران و آذربایجان اظهار داشت:  خط راه آهن ایران طبق استانداردهای جهانی است و 
خط راه آهن رشت- آستارا هم با همین استانداردها ساخته می شود اما خط آذری ها عریض تر است بنابراین برای تردد لازم است 
که در نقطه مرزی بوژی عوض شود و اکثر کشورها هم همین شرایط را دارند و تردد آنها با تغییر بوژی قابل انجام است و در این 
باره مشکلی وجود ندارد و در مسیر ریلی  سرخس و اینجه برون با تغییر بوژی به شبکه ریلی  کشور همسایه متصل می شویم.   

احتکار و ماراتن گران فروشی؛ دو چالش اساسی بازار مسکن
کلاف هزارتوی قیمت مســکن و حل مسئله آن 
آن قدر پیچیده شده است  که مسئولان هم مانند 
بقیه به ناظر این وضعیت تبدیل شده اند و فقط نگاه 
می کنند تا میان بی عملی آنها، بازاری از بازار دیگر 
پیشی بگیرد! آلبرت بغزیان، اقتصاددان و استاد 
دانشگاه تهران معتقد است میان بازارهای متعدد، 
ماراتن افزایش قیمت ایجاد شده و بازار مسکن 
از این رقابت دور نمانده است. او همچنین وجود 

خانه های خالی را نشانه احتکار ملک می داند.
 قیمت مسکن شهر به شهر افزایش پیدا کرده است و دیگر 
کسی توان خرید خانه ندارد؛ اگر تا دیروز با تسهیلات بانکی 
خریدن خانه میسر بود امروز خیلی ها وام می گیرند تا بتوانند 
ودیعه مســکن و اجاره بها را بپردازند. اگر از پس آن برنیایند، 
رفتن را به ماندن ترجیح می دهند، خانه کوچکتر اجاره می کنند، 
محله زندگی شان را تغییر می دهند یا حتی از شهری به شهر 

دیگر مهاجرت می کنند.
افزایش قیمت مسکن در پی جهش قیمت در 

بازارهای موازی
بغزیان اظهار کرد: »در کنار افزایش قیمت تمام شده مسکن 
و افزایش قیمت زمین، گرانی مسکن دلایل زیادی دارد که 
در هر دوره ای یکی از آن دلایل سهم بیشتری ایفا می کند؛ 
وقتی بازارهای مختلف به شکل موازی در افزایش قیمت با 
یکدیگر رقابت می کنند قیمت مسکن هم افزایش پیدا می کند. 

مثلا یک روز قیمت مسکن متری ۵۰ میلیون بوده در همان 
موقع دلار هم پنج هزار تومان بوده است؛ حالا این خانه که 
همچنان متری ۵۰ میلیون تومان ارزش دارد به افزایش نرخ 
دلار نگاه می اندازد که ۵۰ هزار تومان شــده اســت، لذا بازار 

مسکن متقاضی افزایش قیمت می شود.«
او ادامه داد: »یک موقع است که دلار ثابت می ماند و در عوض 
قیمت خودرو افزایش پیدا می کند؛ مالک به خود می گوید من 
خانه ای دارم که دو میلیارد ارزش دارد اما الان قیمت خودروی 
لکسوز دو میلیارد شده است، مالک فکر می کند اگر کسی یک 
لکسوز بفروشد می تواند خانه من را خریداری کند، در مقابل 
من هم قیمت خانه را افزایش می دهم؛ در مقابل خودرو دار در 
این وضعیت می گوید من تا دیروز با فروش خودرو می توانستم 
خانه بخرم پــس امروز هم باید با فروش همان خودرو خانه 
بخــرم بنابراین قیمت خودرو را افزایش می دهد و مانند یک 
چرخه ادامه دارد! وقتی خودرو گران شــود، لوازم یدکی هم 
گران می شود، چون آن لوازم یدکی فروش معتقد است وقتی 
خودرو گران شــده من نباید آینه بغل را ارزان بفروشم، یعنی 
یک ماراتنی راه می افتد که کسی نمی خواهد جنس خودش 

را ارزان بفروشد.«
کاهش قیمت دلار قیمت مسکن را پایین نمی آورد

این استاد دانشگاه در گفت وگو با تجارت نیوز بیان کرد: »جالب 
اینکه وقتی قیمت ارز پایین می آید نه خودرو ارزان می شود نه 
لوازم یدکی و نه مســکن و متاسفانه همه چیز به هم وصل 

شده است! این وصل شدن به این دلیل بوده است که دولت 
خیلی خوش خیال بود و بعضا افرادی که در این بازارها سودجو 
هســتند در دولت آدم دارند؛ مگر می شود یک وزیر یا رئیس 
سازمانی تعیین شود که این امپراطوری ها را به هم بریزد؟ البته 
در همه دنیا تقریبا همین است و این گروه ها تلاش می کنند 
در قوای مختلف آدم داشته باشند که حافظ منافعشان باشد. در 
اینجا نظارت دولت مهم است؛ آنها بروند تجربه آلمان، فرانسه 

و آمریکا را مطالعه کنند، آنجا مسئله حل شده است.«
بغزیان در ادامه اظهار کرد: »آنها توانســتند به کمک نظام 
مالیاتی و  بدون اینکه دولت زمینی بفروشــد یعنی به جای 
اینکه مالکیت را اصطلاحا به مسکن مهری ها بدهد، گفت 
من مسکن می سازم و تو بنشین و اجاره پرداخت کن؛ وقتی 
دولت مالکیت زمین و خانه را به فرد و گروهی داد، او بعداً آن 
مسکن را به قیمت بازار می فروشد و مجدد قیمت ها افزایش 

پیدا می کند.«
افزایش اجاره بها با صعود قیمت مسکن

بغزیان درباره ارتباط اجاره بها با قیمت مســکن بیان کرد: 
»اجاره بهای خانه با قیمت مسکن افزایش پیدا می کند، وقتی 
قیمت خانه صعودی باشد و فروش نرود، مالک دنبال اجاره 
دادن است، آن هایی هم که به دلیل افزایش قیمت ها نمی توانند 
خانه بخرند، دنبال اجاره کردن خانه هستند، لذا اجاره های روبه 
بالا نشــانه این است که افراد دیگر قدرت خرید خانه ندارند 
و فروشــنده ها هم تمایل به فروش خانه ندارند.«و ی افزود: 
»در دنیا بر این موارد نظارت می کنند، طوری سیاست گذاری 
می کنند که قیمت اجاره خانه مشخص باشد؛ کسی که خانه 
اجاره کرد مالک به راحتی نمی تواند قرارداد را بهم بزند و کسی 
هم که خانه خالی داشــته باشد به همان اندازه مالیات به آن 
تعلق می گیرد که باید اجاره می داد، لذا مالک تلاش می کند 
خانه ســاکن داشته باشد و دنبال خریدن خانه سوم و چهارم 
نمی رود؛ وجود خانه های خالی که مالک آن را نه اجاره می دهد 

و نه می فروشد یک جور احتکار است.«
بغزیان اظهار کرد: »بازارهای موازی به جای اینکه یکدیگر 
را قطع کنند با هم پیش می روند، یعنی نمی شود قیمت ارز بالا 
برود قیمت خانه افزایش پیدا نکند، بعد از آن قیمت گوشت و 
مرغ افزایشــی نباشد، این وضعیت را باید دولت کنترل کند؛ 
زمانی که عده ای گفتند قیمت دلار باید نوسان کند یعنی ارز 
شناور شود و اجازه بدهیم قیمت آن را بازار تعیین کند خیانتی 

بود که به بقیه بازارها و مردم شــد، چراکه با افزایش قیمت 
ارز قیمت محصــولات دلاری افزایش پیدا کرد و قیمت آن  
کالاهایی هم که مانند مسکن منقول نیستند افزایش پیدا کرد 
چراکه می خواهد ارزش خود را حفظ کند. بنابراین تا حالا مسئله 

مسکن حل نشده است.«
نقش سکوهای آنلاین در قیمت مسکن

این استاد دانشگاه درباره اینکه سکوها و پلتفرم ها چقدر در 
قیمت بازار مسکن نقش دارند گفت: »پلتفرم ها در هر بازاری 
برای این ایجاد شد که اطلاع رسانی شفاف تر شود؛ این بستر 
هم برای کســی که متقاضی فروش است کم هزینه است و 
هم خریدارها به نیاز خود دسترســی آسان تر دارند؛ بنابراین 
مکان های فیزیکی مانند بنگاه ها و ویترین ها کنار گذاشــته 
شــدند، لذا دلالی میان خریدار و فروشــنده از میان رفت و 

هزینه ها کم شد.«
او ادامه می دهد: »زمانی این پلتفرم ها خطرناک می شوند که 
عده ای در آن لیدر باشــند، این لیدرها هم کسی نیستند جز 
همان بنگاهی ها، یا کســانی که تعداد بالایی خانه دارند و از 
اعتماد ایجادشده در این بسترهای خرید و فروش سوء استفاده 
می کنند؛ آنها با درج قیمت های نامعقول سبب می شوند افرادی 
که می خواهند قیمت معقولی روی مسکن یا خودروی خود 
برای فروش بگذارند تحت تاثیر آن قیمت های نامعقول قرار 
می گیرند و بنابراین قیمت محصول خود را بیشــتر از ارزش 

واقعی درج می کنند.«


